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@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

ســراغ هرکــدام از شــعارها و وعده هــای دولــت روحانــی که 

ــه یــک  صورتــی آن مســاله زمیــن  می رویــم، یک جایــی ب

خــورده و بــه نتیجــه ای نرســیده اســت. حــالا خیلــی فرقی 

نمی کنــد، مســاله مربــوط بــه حــوزه اقتصــادی باشــد یــا 

اجتماعــی یــا سیاســی یــا فرهنگــی، هرچــه باشــد، وضــع 

ــار و  ــع موردانتظ ــا وض ــی ب ــاد و فاحش ــه زی ــود فاصل موج

ــت  ــه اس ــان نرفت ــوب دارد. یادم ــده و مطل ــده داده ش وع

و نمــی رود کــه یکــی از اصلی تریــن وعده هــای دولــت 

روحانــی، هــم دولــت اول و هــم دولــت دوم مســاله 

ــن  ــم روی ای ــادی ه ــدای زی ــود. پروپاگان ــت ب محیط زیس

مســاله صــورت گرفــت و تبلیغــات زیــادی دربــاره آن شــد. 

مصــداق و پــروژه اصلــی ایــن شــعارها هــم مســاله احیــای 

دریاچــه ارومیــه بــود کــه سال هاســت بــا وضعیــت ایــده آل 

ــت و  ــا گذش ــت. منته ــه اس ــه گرفت ــود فاصل ــی خ و آرمان

گذشــت تــا اینکــه بــه ســال پایانــی دولــت رســیدیم، آنچــه 

ــرای آن میلیاردهــا هــزار  ــود و آنچــه ب وعــده داده شــده ب

تومــان هزینــه شــده بــود بــه ثمــر ننشســت و ســرآخر بــا 

کمــک ابــر و بــاد و مــه و خورشــید و فلــک و البتــه بخشــی 

ــان  ــی ج ــه کم ــه ارومی ــه، دریاچ ــات صورت گرفت از اقدام

گرفــت. بــا ایــن اوصــاف و در یــک چنین شــرایطی اخباری 

ــی  ــار برخ ــه این ب ــد ک ــوش می رس ــه گ ــار ب ــه و کن از گوش

نماینــدگان مجلــس شــورای اســامی بــه بهانه هــای 

ــه  ــه ارومی ــان دریاچ ــان نیمه ج ــد ج ــاره قص ــف دوب مختل

را کرده انــد و در ســر اجــرای چندیــن پــروژه منحــوس 

سدســازی را می پروراننــد و ایــن جــز بــه معنی رشته شــدن 

تمــام آنچــه بــا پــول و ســرمایه ایــن مملکــت و لطــف خــدا 

بــه دســت آمــده بــود، نیســت. بســیاری از مــردم و فعــالان 

محیط زیســت کــه چنــد صباحی اســت از وضعیت نســبتا 

خــوب دریاچــه خرســندند، بــا شــنیدن ایــن اخبــار دوبــاره 

دل نگــران آن شــده اند کــه مبــادا دوبــاره دریاچــه ارومیــه، 

بــه زمینــی خشــک و شــور و بیابانــی تبدیــل شــود. 

 خط و نشان جدید 
برای پیکر نیمه جان دریاچه ارومیه

همانطور که در مقدمه گزارش نوشتم، اخیرا مطالبی در رسانه ها از قول برخی نمایندگان مجلس منتشر می شود 

که گویا دوباره قرار است پروژه های سدسازی در استان ارومیه و در نزدیکی دریاچه ارومیه از سر گرفته شود. چندی 

پیش سیدسلمان ذاکر، نماینده مردم ارومیه در مجلس درخصوص ازسرگیری تکمیل دو سد نازلو و باراندوز چای 

ارومیه گفت: »با دستور وزیر نیرو و در راستای احیای دریاچه ارومیه، ساخت و تکمیل سدهای نازلوچای و باراندوز 

چای ارومیه انجام می شـــود. اعتبارات زیادی برای احداث این سدها هزینه شده و نباید بیت المال پایمال شود، 

احیای ســـدهای مذکور برای کشاورزی منطقه بسیار حائزاهمیت اســـت و لازم است این پروژه های نیمه تمام به 

سرانجام برسند.« مضاف بر این گفته می شود با تقاضای برخی نمایندگان مجلس وزارت نیرو برای تکمیل ساخت 

سیمینه رود، درخواست هایی انجام داده است. این اتفاقات و ادعاها باعث شد نگرانی ها در رابطه با آینده دریاچه 

ارومیه تشـــدید شود. ابتدا مسعود تجریشی، معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست و مدیر 

دفتر برنامه ریزی و تلفیق ستاد احیای دریاچه ارومیه بعد از طرح چنین ادعاهایی نسبت به آنها واکنش نشان داد 

و گفت: »نماینده محترم مجلس حق دارد که بخواهد در زمینه سدسازی بازنگری شود، اما ساختن یا  نساختن سد 

جزء وظایف دستگاه های اجرایی است و قطعا در هنگام مطالعه ساخت یک سد متوجه می شویم آب جدید نداریم 

که سد بسازیم و یک حساب و کتاب ساده نشان می دهد چنین چیزی ممکن نیست. باید با افزایش بهره وری تولید 

را افزایش بدهیم.« از آنجایی که یک سال تا پایان فعالیت ستاد احیای دریاچه ارومیه باقی نمانده است نگرانی ها 

بیشـــتر و بیشتر هم شده اســـت که شاید بعد از پایان فعالیت این ستاد، نمایندگان این استان در مجلس شورای 

اسلامی و برخی منتفعان دست به چنین اقدامی بزنند و دوباره در مسیر خشکسالی دریاچه ارومیه گام بردارند. 

 ساخت سد وضعیت دریاچه ارومیه را 
بدتر از چیزی می کند که هست 

این پژوهشگر محیط زیست ادامه داد: »اما همه صحبت این است که مگر قرار نبود 3/1 میلیارد مترمکعب 

آب را هر سال وارد دریاچه ارومیه کنند؟ الان که ادعای ستاد احیای دریاچه ارومیه است که در بهترین 

شرایط توانستیم دومیلیارد مترمکعب آب را وارد دریاچه کنیم پس هنوز 1/1 میلیارد مترمکعب کمبود 

ورود آب به دریاچه داریم و آن هم در سه سالی که ترسالی بود. اگر این سدها ساخته شود زمان آبگیری 

سدها خروجی آب به دریاچه صفر می شود. آبگیری سدها 7-6 ماه حداقل اگر بارندگی خوب باشد، 

ادامه دارد. مثلا ســـد ایلیسو ترکیه الان دوسال اســـت که آبگیری می کند و هنوز کامل نشده است. 

بنابراین یک تنش دوباره با ســـاخت سدها وارد می کنید، علاوه بر اینکه این سدها دوباره مسائلی در 

بالادست ایجاد می کند و مردم منطقه از این سدها احقاق حق می کنند و می گویند حق ماست، اینکه 

زمین های آنها گرفته شد و آنها جابه جا شدند از این آب حق می خواهند و کاملا وضعیت دریاچه ارومیه 

بدتر می شـــود. واقعا متاسفم برای نمایندگانی که خودشان آنجا شرایط وخیم دریاچه ارومیه را درک 

می کنند و به جای اینکه دل شـــان برای منطقه خودشان بیشتر بسوزد و افق آینده را ببینند، به خاطر 

منافع زودگذر و کوتاه مدت خود این دریاچه را نابود می کنند. اینها اگر دلســـوز حوضه آبریز دریاچه 

ارومیه هســـتند، روی برنامه پنج ساله ششـــم که دولت را موظف کرده پنج هزار مگابایت برق از طریق 

انرژی خورشیدی تامین کند، تمرکز کنند و بگویند حداقل هزارمگابایت را در حوضه آبریز دریاچه ارومیه 

بگذارند. هزینه ای که صرف ســـاخت سد می کنند را صرف ساخت نیروگاه های خورشیدی کنند. اگر 

واقعا دل آنها برای اشتغال مردم و تاب آوری حوضه آبریز دریاچه ارومیه می سوزد.«

با سدسازی 11هزار میلیارد هزینه برای احیای دریاچه تلف می شود
موسوی ادامه داد: »بنابراین من فکر می کنم درواقع باید به این برگردیم که نمایندگان محترم مجلس، دولت و به ویژه 

وزارت نیرو و وزارت جهاد کشاورزی و سازمان حفاظت محیط زیست نقش درستی ایفا کنند، یعنی الان من فکر می کنم 

قوانین ما در برخی جاها نیاز به اصلاحاتی دارد که بتواند جلوی وزارت نیرو و سایر افرادی که می خواهند خارج از آن 

کارشناسی و با فشار سیاسی کاری را پیش ببرند، بگیرد. همانطور که برای ترافیک قانون اعمال می کنید، همانطور 

کـــه برای تخلفات رانندگی دوربین می گذارید، محدوده طـــرح را رعایت کنند، برای این بحث که یک حوضه آبریزی 

بتواند متعادل باشـــد و بتواند برای نسل های بعد همچنان به گونه ای قابل زیست باشد نیاز به قانون درست داریم. به 

نظـــر مـــن وزارت نیرو باید به آن چیزی که وزیر محترم نیـــرو در هنگام اخذ اعتبارنامه از مجلس گفته و قول هایی را در 

ارتباط با مدیریت به هم پیوسته منابع آب داده بود که الان چند سال از آن می گذرد، عمل کند. اگر می خواهد مدیریت 

به هم پیوسته و جامع صورت گیرد باید ببینیم مطالعات جامعی صورت گرفته که این سه اصل اجتماعی، اقتصادی و 

زیست محیطی را توامان رعایت کرده باشد. اگر این سه اصل را جایی توامان رعایت کنند و تمام نظرات کارشناسی بر 

این تعلق گرفته که می توان اینجا سد زد آن وقت می توان گفت سد زدن مانعی ندارد ولی وقتی در حوضه آبریز ارومیه 

دریاچه خود به ما نشان می دهد موقعی که ورودی آب به دریاچه بیشتر باشد این دریاچه قابلیت احیا را دارد. در همین 

شـــرایط بارندگی های خوبی که طی دو، ســـه سال اخیر داشتیم می بینید تراز دریاچه بالا آمد. هم رهاسازی از سدها 

و هم بارش های خوب منجر به این امر شـــد. پس سد ســـازی توجیهی ندارد. حال این همه تلاش صورت گرفته و چند 

سال هزینه شده و دکتر کلانتری ابراز داشتند بالغ بر 11هزار میلیارد تومان هزینه تاکنون برای احیای دریاچه هزینه 

شـــده است. این 11هزار میلیاردی که هزینه شده تا این دریاچه احیا شود، دوباره هزینه هایی انجام دهیم که جلوی 

آب ورودی به این دریاچه را بگیریم؟ پس این هزینه هایی که می شود به نوعی اتلاف منابع عمومی تلقی می شود.«

ساخت سد بهانه ای برای افزایش قیمت زمین و ساخت 
شهرک های لاکچری

در رابطه با این ماجرا ابتدا با محمد درویش فعال و پژوهشگر محیط زیست گفت وگویی انجام 

دادیم. درویش ضمن انتقاد از این مســـاله به »فرهیختگان« گفت: »تقریبا حوضه آبریزی 

در کشور نداریم که به وسعت دریاچه ارومیه باشد که این تعداد سد روی آن ساخته شده 

باشد یا درحال ساخت باشد. اگر به صفحه اطلاعات سدها در شرکت مدیریت منابع آب 

نگاه کنید 72 سد روی آن ساخته شده که در حوضه آبریز دریاچه ارومیه الان فعال است 

و 105 سد قرار بود ساخته شود. از این تعداد 72 سد ساخته شده و بقیه نیمه تمام است. 

33 سد باقی مانده است که به دستور ستاد احیای دریاچه ارومیه ساخت آن متوقف شد 

اما حالا دوســـتان می خواهند دو سد از این سد ها را فعال کنند. چرا؟ چون قیمت زمین 

بالاست. اگر شما بتوانید نفوذی داشته باشید می فهمید ساخت این سدها قیمت اراضی 

را در بالادست سدها به شدت افزایش می دهد و چشم اندازهای خوبی ایجاد می کند، عین 

ماجرایی که در سد طالقان ایجاد کرد و شهرکی به نام شهرک هنرمندان ساخته اند و افراد 

لاکچری در آنجا ویلا دارند، اگر آن ســـد ســـاخته نمی شد و چشم انداز خانه های ویلایی 

دریاچه سد نبود، کسی پول میلیاردی نمی داد آنجا خانه خریداری کند. قصه این است 

که باید بفهمید رد چه تعداد افراد که حامیان مالی نمایندگان بودند یا خود نماینده ها در 

قیمت زمین آن منطقه وجود دارد و می خواهند از این رانت اســـتفاده کنند و زمین هایی 

که هکتاری خریده اند را متری بفروشند.«

 کشاورزی؛ یکی از عوامل 
خشکی دریاچه ارومیه

ادعای دیگر موافقان سدسازی در حوضه آبریز دریاچه ارومیه کمک 

این اتفاق به امر کشاورزی است. درویش در رابطه با این موضوع هم 

خاطرنشان کرد: »اصل ماجرا این است یکی از اهداف این است که 

بتوانیم میزان وابســـتگی معیشتی به منابع آب و خاک را در حوضه 

آبریز دریاچه ارومیه کاهش دهیم. نمی خواهیم رونق کشاورزی در 

این منطقه داشته باشـــیم و کشاورزی را افزایش دهیم. ابتدا طرح 

نکاشت بود که رد شد و به طرح دیگری رسیدند. این طرح را دوباره 

می خواهند نابود کنند. گسترش اراضی کشاورزی ما در این منطقه 

بیـــش از دوبرابر بوده و عملا آبی وجود نداشـــت و حقابه دریاچه را 

خوردیم. همان زمین هم شـــور و نابود می شود. سمت میاندوآب و 

مراغه و... زمین های بسیاری شور شده است. در سمت شرق دریاچه 

ارومیه مهاجرت زیادی اتفاق افتاده و زمین ها به دلیل شـــور شدن 

قابل اســـتفاده نیســـت، منتها رقابتی بین آذربایجان شرقی و غربی 

همیشه وجود دارد که آذربایجان غربی فکر می کنند تبریزی ها حق 

اینها را خورده اند و به ما ربطی ندارد که آن طرف خشـــک می شود. 

این مشکلات قومیتی هم وجود دارد.«

ممنوعیت سدسازی مصوبه کارگروه ملی نجات دریاچه است که بالاتر 
از وزارت نیرو است

بعد از موسوی، کیاست امیریان مدیرکل دفتر منابع آب به هم پیوسته حوضه آبریز دریاچه ارومیه و دریای خزر در 

رابطه با امکان یا عدم امکان سدســـازی در حوضه آبریز دریاچه ارومیه به »فرهیختگان« گفت: »اولا مصوباتی که 

سال 93 یعنی انتهای سال 92 و در سال 93، مصوبه 26گانه ای که کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه یا احیای 

دریاچه ارومیه داشت یکی توقف تمام عملیات های سدسازی است. این مصوبه سازمان محیط زیست نیست بلکه 

مصوبه مجموعه کارگروه ملی است که وزارت نیرو، جهاد کشاورزی و سازمان محیط زیست داشتند و دبیر آن هم 

درحال حاضر رئیس ســـازمان حفاظت محیط زیست است. آقای کلانتری درعین حال که رئیس سازمان هستند 

به عنوان دبیر ستاد احیای دریاچه ارومیه بودند. این تصمیمی که گرفته صرفا مصوبه دولت است و اگر قرار باشد 

نقض شود سدهایی که با پیشرفت های مختلف تا 30 درصد هم وجود دارد، متوقف شدند و سرمایه گذاری شده 

ولی اجازه شروع را باید خود کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه بدهد. این طور نیست که وزارت نیرو خود مایل باشد 

و ادامه بدهد یا مخالف باشـــد. این مصوبه به قوت خود باقی اســـت و خود کارگروه تا این مصوبه را اصلاح نکند یا 

ابطال نکند، امکان اینکه کسی بخواهد خلاف آن در مجموعه دولت عمل کند، وجود ندارد. اقداماتی که انجام 

شد به تعادل حداقلی، افت در نزول دریاچه و کاهش حجم را متوقف کرد و به تثبیت رساند و الان دوره احیاست. 

یک نکته وجود دارد. مجموعه همکاران سازمان محیط زیست مخالفتی با تامین آب شرب و صنایعی که کم مصرف 

هستند، ندارند اما این هم باید حساب شده باشد و اینچنین نیست که تامین آب شرب اولویت اول است. در بحث 

توسعه بخش کشاورزی یعنی به صورت تامین آب برای کشاورزی هنوز ممنوعیت به قوت خود باقی است و لغو این 

مصوبه یا اصلاح آن منوط به تصمیمات کارگروه است که فراتر از وزارت نیرو، سازمان محیط زیست وجود دارد.«

شرکت های مهندسی سدسازی هم در این شرایط بدشان 
نمی آید پروژه را دست بگیرند

درویش در ادامه در پاسخ به این ادعا که موافقان ساخت این سد ها می گویند این کار برای احیای 

دریاچه ارومیه است هم گفت: »اگر به خاطر احیای دریاچه است که ستاد احیای دریاچه و همه 

کارشناسانی که در این امر حضور داشتند و حتی وزارت نیرو اعتقاد داشتند نباید سدسازی شود، 

چون سدسازی یکی از عوامل نابودی دریاچه ارومیه است. چرا این اتفاق افتاده است؟ با کمک 

سدها جلوی حرکت آب های زیادی را می گیرند و باعث می شوند تبخیر و تعرق این آب افزایش یابد. 

به عبارت دیگر هدررفت این آب افزایش می یابد. مخازن سدها به نحوی است که میزان آب سازی 

رودخانه ها را افزایش می دهد، سد زرینه رود که یکی از بزرگ ترین سدهاست را ببینید؛ مردم موتور 

پمپ در دریاچه گذاشته اند و آب را به راحتی سمت مزارع خود می کشند و در دامنه های پرشیب که 

زمانی مرتع بود، تبدیل به کشت پایا کرده اند و به راحتی دزدی آب می کنند، درصورتی که اگر آب 

از اعماق زمین حرکت می کرد هیچ موتور پمپاژی نمی توانست آب را آنقدر بالا بکشد. اینها راحت 

این کار را انجام می دهند. بنابراین سدســـازی در حوزه ای که 72 ســـد وجود دارد درست نیست. 

اگر قرار بود سدسازی انجام شود در مذاکرات این را اعلام می کردند. پس مساله این نیست بلکه 

موضوع این اســـت که کل شرکت های مهندسی مشاور از محل ساخت این سدها سود می برند. 

الان قیمت ها چندین برابر شده است و هیچ ماجرایی غیر از ساخت وساز در این امر وجود ندارد و 

به راحتی می توانند این سودها را بین هم تقسیم کنند و خود شرکت های مهندسی مشاور که الان 

با کمبود پروژه در حوزه سدسازی روبه رو شده اند، بسیار علاقه مندند این پروژه ها را تمام کنند.«

در حکمرانی آب موفق عمل نکرده ایم
بعد از درویش مدیران کل سابق و فعلی دفتر منابع آب به هم پیوسته حوضه آبریز دریاچه ارومیه و دریای خزر در رابطه با ماجرای 

سد سازی در ارومیه با »فرهیختگان« به گفت وگو پرداختند. ابتدا سیدمرتضی موسوی، مدیرکل سابق گفت: »واقعیت این است 

که ســـد را برای احیای دریاچه یا تالاب نمی زنند، ســـد را برای مصرف می سازند. ذره ای فکر نمی کنم هدف نماینده ها و دیگران 

برای این باشـــد که می خواهند به وســـیله سدســـازی دریاچه را احیا کنند، چراکه وقتی ســـدهای حوضه آبریز دریاچه ارومیه را 

می بینید بخشـــی از میزان ذخیره خود را باید برای دریاچه رها کنند و وقتی این حرف را می زنیم یعنی مخازنی بیش از تاب آوری 

یک حوضه ایجاد کردیم. از ســـوی دیگر به این موضوع نگاه کنیم یعنی هزینه مازادی از اعتبارات عمومی ایجاد کردیم که الان 

بخشـــی از آن ذخیره ای که می توانســـتیم نگه داریم را باید برای محیط زیســـت رها کنیم. منظور من این است که نباید تا این حد 

مخزن می ساختیم، یعنی باید حجم ذخیره کمتر می بود تا اعتبارات کمتری برای آن مصرف می شد که الان ناچار نباشیم بخشی 

از این آب را رها کنیم. اگر مخزن مازاد ایجاد نمی کردیم خودبهخود ســـرریز می کرد و به ســـمت دریاچه می رفت و نیاز به این نبود 

که هرســـال از مخزن رها کنیم چون به صورت خودکار موقع ســـیلاب ها این سرریز اتفاق می افتاد و برای دریاچه می رفت. مساله 

دیگری که وجود دارد این است که در حکمرانی آب موفق عمل نکردیم. حکمرانی آب تنها این نیست که ما بتوانیم هرچه نیاز بود 

تامین کنیم اعم از کشـــاورزی و شـــرب و صنعت. حکمرانی آب ایجاب می کند همه مسائل مرتبط با نیازهای آبی را با هم ببینیم؛ 

هم محیط زیســـت را ببینیم، هم نیازهای جامعه را ببینیم و هم اکوسیســـتم و فرآورده هایی که اکوسیستم برای ما ایجاد می کند. 

فقط یک بعدی می خواهیم نیاز اشتغال خود را تامین کنیم، تمام فشار را روی آب قرار دادیم. این آب را به هر صورتی برای مصرف 

بدهیم، غافل از اینکه این پایدار نخواهد بود. وقتی حوضه آبریز، تاب آوری این میزان مصرف را ندارد حتی تولید هم در بلندمدت 

نمی تواند بقا داشـــته باشد، چراکه وقتی ساکنان یک منطقه از نظر شرایط زیست محیطی در شرایط مساعدی زندگی نمی کنند 

خود به خود جمعیت به مرور زمان آن منطقه را ترک خواهد کرد و آن تولید هم پایدار نخواهد ماند.«

اجرای 4 سد در ارومیه شاید با اصلاحاتی 
برای آب شرب صورت گیرد!

در ارتباط با اینکه سال پایانی دولت و فعالیت ستاد احیای دریاچه ارومیه 

است و ممکن است مصوبات بعد از پایان این دوره ملغی شود یا خیر هم 

امیریان گفت: »مصوبات دولت برای پایان دولت نیســـت. مگر قانونی 

که در مجلس مصوب می شـــود با اتمـــام دوره مجلس آن قانون ملغی 

می شود؟ اگر کارگروه ملی زمانی دارد چون در دولت آقای روحانی این 

کارگروه تشکیل شده است، البته دولت های قبلی هم اقداماتی انجام 

داده اند اما به صورت جدی در این دولت بوده و اینکه اعتباراتی در بحث 

احیای دریاچه ارومیه متمم مجلس کنند، در دولت روحانی اتفاق افتاد. 

لذا اینکه بگوییم چون دولت تمام می شود مصوبات هم ملغی می شود 

درست نیست و نیاز به تصمیماتی دارد که در پیکره دولت گرفته می شود. 

نمایندگان دوره قبل هم پیگیر بودند و طبیعتا یک سری مطالبات وجود 

دارد. در مجموعه موکلان و حوزه تقاضا این اقدامات وجود دارد و به نوعی 

بنا به تصمیم کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه چهار سد درحال ساخت 

متوقف شد چون کارگروه این را متوقف کرده طبیعتا اگر قرار است شروع 

به کار کنند یا به نحوی برای مصارف آب شرب اصلاح شوند، چون قطعا 

برای کشاورزی دورنمایی برای اینکه سدسازی کنیم، وجود ندارد.« 


